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 العربي ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني
                                                                

 
 
 

 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018تشرين الأول/أكتوبر  14-18          

 
 

 البرلمانيات النساء منتدى
 والعشرون ثامنةال الدورة

 

 2018تشرين الأول/أكتوبر  جنيف،
 

 
 

 
 
 
 
 

I. الاجتماعات وترتيب المداخلات جدول: 
 14 حادالأ ياو  سويسارافي  للماتمررا  الادوي جنيا  مركا  في البرلمانياا النساء  لمنتدى والعشرون ثامنةال الدورة عقدست  

 2:30 السااا ة ومااا ، عااد الر اار 1:00 السااا ة حااى صااحاحا   10:30 السااا ة مااا ،2018 تشااريا الأوأكتكتااو ر
 تكتااااو ركالأوأ تشااااريا 17 ر عاااااءالأ ياااو  نقاااات متئاااااص  ال اااار  المنتاااادى وساااايعقد.  عااااد الر ااار 5:30 السااااا ةحاااى 

 صحاحا . 11:00حى السا ة  9:00 السا ة ما ،2018
 

 رسمياة قائماة هناا  تئاون ولاا ،دقاائ  ثالا  التحاد  مدة تتجاوز لا قد ،وصعّاأ تلقائي نقات إثارة إلى الجلسة وتهدف
  لاا  الموجااودة الاسااتمارة ماا ء خاالاأ مااا الئلمااة خاا ت طلاا  مااا المشاااركون ساايتمئا العامااة، الجلسااة في. للمتحاادثن
 .المئات 

 

II. وليالأ تفصيليال الأعمال جدول: 
 

 إقرار جدول الأعمال. .1
 

 :النهوض بالمساواة الجندرية إلى الرامية الأنشطة .2
 

 منتدى النساء البرلمانيا 
 جدوأ الأ ماأ

FEM/28/A.1 
 2018يونيو كح يران 6
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 النساء البرلمانيا  مئت  تقرير )أ( 
 ،2018 آذاركمااار  24 في جنياا  فيالااع   قاد   دورتا  في المئتاا  مااداولا   لا  المشاااركون سايلل 
 .2018 تكتو ركالأوأ تشريا 14  وفي
 

 الجندرية  الشراكة مجمو ة تقرير )ب( 
 الجندريااة المساااواة ضاامان  لاا  المجمو ااة عماا تو . المجمو ااة وتوصاايا   ماا   لاا  المشاااركن إطاالا  ساايت 
 تالل وت. تن يا ها  لا  وتشارف المجااأ ه ا في إصلاحا جراء بإ تحدت وهي. الدوي البرلماني الاتحاد داخ 

 .التن ي ية اللجنة ت ضاء ما وامرتتن رجلن ما المجمو ة
 

 الجندرية المساواة لتع ي  الأخيرة الدوي البرلماني الاتحاد تنشلة  امستحدثة  علوما م )ج( 
 .الجندرية المساواة لتع ي  الأخيرة الدوي البرلماني الاتحاد تنشلة  ل  المشاركون سيلل 

 
 .صحاحا   11:15 السا ة  ند المناقشة وستختت 

 
 

 :جندري منظور من 139العامة الــ  الجمعية أعمال في المساهمة .3
 

اا بهاادف ا تماااد  وإدارتهااا الهجاارة  شاالن الاادوي البرلماااني التعاااون تع ياا  القاارار مشاارو  مناقشااة إلى المشاااركون د  ي  س 
)اللجناة الدائماة  139العاماة الااا  الجمعياة ت مااأ جادوأ في المدرجن الميثاق العالمي لهجرة آمنة ومنرمة ومنترمة"

 توصاايا  ونصاادر يوس ،دريالجناا المنرااور مااا المشاااركون مشاارو  القاارار شقنايوساا. للديمقراطيااة وحقااوق اننسااان(
 ولهااا ا. للجناااة الدائماااة للديمقراطياااة وحقاااوق اننساااان البرلمانياااا النسااااء  منتااادى سااايقدم ا الاااع التعاااديلا   شااالن
 :التاي النحو  ل  واحدا   موضو ا   من ما ك   تغلي ،مجمو تن في سيت  العم  الغرض

 

 "العن  تشئاأ جمي وما  الاتجار ما الحماية: يتحركا النساء" :"الأولى المجمو ة اقشن  تا  س  
 

 " المضي ة الحلدان في والحقوق والعم  اندماج: الم اجرا  النساء" :الثانية المجمو ة اقشن  تا  س  
 

  لئ  ومقررا   رئيسا   المنتدى سيعنّ . للمناقشة تصرقة إلى المنتدى سينقس  القراريا، لمشرو ي موج   رض و عد
 لساةالج في البرلمانياا  النسااء منتادى إلى المجمو اا  توصايا  المقررون وسيقد . مئتح  توصية  ل   ناء  ، مجمو ة
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 .الر ر  عدالع س ت عقد 
 . عد الر ر 1:00 السا ةصحاحا  حى  11:30 السا ة ما مجمو ة ك   وستجتم 
 .الر ر عد  2:30 السا ة  ند ت مال  المنتدى وسيستلن 

 

 حول موضوع المساواة الجندرية في العلوم والتكنولوجيا  نقاش حلقة .4
 

. مسحوقة غير بمستويا  والمجتمعا  والجما ا  الأصراد والتئنولوجيا العل  مجاأ في والتلورا  الا تئارا  ر طت
 والتمئن الرصاهية ومئاس  اننتاجية حيث ما ال ر  توصير ستلي ت. والعم  والتعلي  المجتم  غيرت ص ي

 مخاطر مث  النمو  الية قلا ا . المساواة  د  ارت ا  نسحةو  الحلالة تحديا  م  تيضا   تأتي الئن . ال ردي
 ما تكثر النساء تصي   تشغي  الآيا مخاطر.العم  في والنساء الرجاأ  ن  ال جوة توسي  ت يد التئنولوجيا

 الآن ما التئنولوجيا قح  ما إزالت ا يت  تن المقرر ماالع  الوظائ  ما٪  57 تن بال ع  المعروف ما. الرجاأ
 .1النساء إلى تنتمي 2026 إلى
 في الشرو   اويمئن تريد المرتة تن ما التلكد كي ية  حوأ والخبرا  النرر وج ا  لتحادأ المشاركن د وة ت تس 

(STEM)  والرياضيا  والهندسة والتئنولوجيا العلو  تعلي   وائ .و  ريي  دون وم ا ظائ في و  
 

 .الر ر  عد  4:30 ةالسا  ند  النقات حلقة وستختت 
 :المناقشة فريق مقرري تقارير .5

 

اااا اااا. تقاااااريره  المناقشااااة صرياااا  مقااااررو  قدّ ي  س   النساااااء مئتاااا  رئااااي  ماااا  يتشاااااور تن ذلاااا   عااااد المنتاااادى يلل وس 
  للديمقراطية وحقوق اننساناللجنة الدائمة  مناقشة تثناء  قدّ ت  س   الع التعديلا  يعد وتن ،البرلمانيا 

 

 :البرلمانيات النساء لمنتدى والعشرين تاسعةال الدورة انعقاد وتاريخ مكان .6
 

 نقات متئاص  ال ر 
 .للمتمررا  الدوي جني  مرك  ،اللا   الأرضي ،2 قا ة رق  2018 تشريا الأوأكتكتو ر 17ء االأر ع

ضمان تمتع جميع الأطفال بحوقهم سوف يستضي  منتدى النساء البرلمانيا  نقاشا  متئاص  ال ر  حوأ موضو  
 وهو م توح لجم  ت ضاء الوصود ما النساء والرجاأ  ل  حد السواء.والنمو بعيداً عن العنف. 

 
                                                        
1 1 https://www.theguardian.com/inequality/2018/jan/21/technology-widen-pay-gap-hit-womens-
jobshardest-davos-report 
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28

th
 SESSION 
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Forum of Women Parliamentarians FEM/28/A.1 
Agenda 6 June 2018 
 
 
I. MEETING SCHEDULE AND SPEAKING ARRANGEMENTS 
 
The 28

th 
session of the Forum of Women Parliamentarians will be held at the Centre 

International de Conférences Genève (CICG), Switzerland, on Sunday, 14 October 2018, 
from 10.30 a.m. to 1 p.m. and from 2.30 to 5.30 p.m. The Forum will hold a Parity Debate 
on Wednesday, 17 October 2018, from 9 to 11 a.m. 
 
The session is meant to elicit spontaneous and active debate. Speaking time may not 
exceed three minutes. There will be no formal list of speakers. In plenary, participants will 
be able to request the floor by completing the form to be found on the desks. 
 
II. ANNOTATED PROVISIONAL AGENDA  
 
1. Adoption of the agenda 
 
2. Activities to advance gender equality 
 

(a) Report of the Bureau of Women Parliamentarians  
Participants will be briefed about the Bureau’s deliberations at its sessions in 
Geneva on 24 March and 14 October 2018. 

 

(b) Report of the Gender Partnership Group 
Participants will be briefed about the work and recommendations of the Group. 
The Group works to ensure gender equality within the IPU. It initiates reforms 
in this area and oversees their implementation. It is composed of two men and 
two women members of the Executive Committee. 

 

(c) Update on recent IPU activities for the promotion of gender equality 
Participants will be briefed about IPU’s recent activities to promote gender 
equality. 

 
The discussion will conclude by 11.15 a.m. 
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3. Contributing to the work of the 139
th

 Assembly from a gender perspective 
 

Participants will be invited to discuss the draft resolution on "Strengthening inter-parliamentary 

cooperation on migration and migration governance in view of the adoption of the Global 
Compact for Safe, Orderly and Regular Migration" that is on the agenda of the 139

th
 Assembly 

(Standing Committee on Democracy and Human Rights). Participants will discuss the draft 
resolution from a gender perspective and issue recommendations on amendments to be 
submitted by the Forum of Women Parliamentarians to the Standing Committee on Democracy 
and Human Rights. For this purpose they will work in two groups, each covering one topic as 
follows: 
 

Group 1 will discuss: "Women on the move: Protection from trafficking and all forms of violence"  
 

 

Group 2 will discuss: "Migrant women: Inclusion, work and rights in the host countries" 
 

 

After a short presentation on the draft resolution, the Forum will split into the discussion groups. 
On the recommendation of its Bureau, the Forum will designate a chairperson and a rapporteur 
for each group. The rapporteurs will submit the groups’ recommendations to the Forum of 
Women Parliamentarians at its afternoon sitting. 
 

Each group will meet from 11.30 a.m. to 1 p.m. 
 

The Forum will resume its work at 2.30 p.m. 
 

4. Panel discussion on the theme Gender equality in science and technology  
 

Innovations and advances in science and technology are connecting individuals, groups and 
societies at unprecedented levels. They are changing society, education and work. They can 
offer opportunities in terms of productivity, welfare gains and individual empowerment. But they 
also come with challenges of unemployment and increasing inequalities. High growth sectors 
such as technology risk to further widen the gender gap between men and women at work. 
Automation risks hitting women even harder than men. It is already known that 57% of the jobs 
set to be displaced by technology between now and 2026 belong to women.

1
  

 
Participants will be invited to share views and experiences on how to ensure that women want 
and can embark in Science, Technology, Engineering and Mathematics (STEM) education, and 
jobs and careers without discrimination and barriers. 
 

The panel discussion will conclude by 4.30 p.m. 
 

5. Reports of the discussion group rapporteurs 
 

The discussion group rapporteurs will present their reports. The Forum will then ask them to 
consult with the President of the Bureau of Women Parliamentarians and prepare amendments 
to be presented during the debate of the Standing Committee on Democracy and Human 
Rights. 

 

6. Venue and date of the 29
th

 session of the Forum of Women Parliamentarians  
 

 

Parity Debate  
Wednesday 17 October 2018, Room 2, level 0, CICG 

 
The Forum of Women Parliamentarians will host a Parity Debate on the theme Ensuring that all 
children enjoy their rights and grow up protected from violence. It is open to all members of 
delegations, both male and female. 

 

                                                        
 
 
 
1 https://www.theguardian.com/inequality/2018/jan/21/technology-widen-pay-gap-hit-womens-jobs-
hardest-davos-report  
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